
 

 

 
 
 
Maria Elena Huguet Casanovas, secretària acctal de l'Ajuntament de Palau-solità i 
Plegamans, comarca del Vallès Occidental, 
 
C E R T I F I C O : Que el Ple de l'Ajuntament, a la sessió de caràcter ordinari del 
dia 26 d'octubre de 2023, amb l'assistència dels disset membres que composen la 
Corporació municipal, va prendre l'acord que consta a l'esborrany de l'acta, que 
no serà aprovada fins a la celebració del proper ple, i que seguidament es 
transcriu: 
 

 
PRP2023/1824. MOCIÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL D’ERC-AM, 
REGISTRE D'ENTRADA NÚM. 19449, REFERENT A LA RETIRADA DE 
L’AMIANT A LA NOSTRA CIUTAT 
 
L’amiant no és cosa del passat, sinó del present, i hem de treure’l dels nostres 
barris tant en edificacions públiques com privades. 

 
L’amiant o asbest és un mineral d’origen natural es va fer servir en grans 
quantitats a finals del segle passat. Es troba principalment en forma de 
fibrociment en teulades, dipòsits, baixants o jardineres, però també formant part 
d’altres materials en edificis i infraestructures. 

 

Si aquests materials es deterioren o s’esmicolen alliberen microfibres que 
poden penetrar en el cos per les vies respiratòries i poden provocar diferents 
tipus de càncer, asbestosi i mesotelioma maligne. Aquestes malalties poden 
trigar entre 20 i 40 anys a aflorar. 

 
Tot i que el 2002 es va prohibir la seva utilització, es calcula que a Catalunya 
encara resten més de 4 milions de tones d’amiant. El 2030 més del 85% 
d’aquests materials hauran superat la seva vida útil i constituiran un problema 
de salut pública, laboral i mediambiental. 

 
Tots els edificis construïts o reformats abans de l’any 2002 poden contenir 
materials amb amiant i es calcula que a Catalunya hi ha un milió d’edificis 
sospitosos de contenir aquest material, i per tant, també al nostre poble. 

 
Des del 2002 a l’Estat espanyol està prohibida completament la producció 
d’aquest material, així com el seu ús i comercialització ja que es va demostrar 
que causava malalties greus, com el càncer, en respirar les seves fibres. 

 
Cal recordar que ja hi havia una legislació espanyola que obligava la retirada 
d’aquest fibrociment en cas de mal estat en la construcció i rehabilitació i 



 

 

regulava com treure’l, però va ser una directiva de la Unió Europea (UE) que 
fixà com a objectius la retirada de l’amiant, estigui o no malmès, de tots els 
edificis públics -on n’hi ha més- abans del 2028, i del conjunt de la Unió abans 
del 2032. 

 
Aquesta directiva, que implica aquest repte tan important, es va traslladar a 
l’Estat espanyol anys després amb la Llei 07/22 de residus i sòls contaminats 
per una economia circular. Aquesta llei va establir que, en el termini d’un any 
des de la seva entrada en vigor (termini que finalitzava el passat 10 d’abril de 
2023), els ajuntaments havien d’elaborar un cens d’instal·lacions i 
emplaçaments amb amiant, juntament amb un calendari que en planifiqués la 
retirada. 

 
A Catalunya aquesta legislació va derivar en el Pla Nacional per l’erradicació de 
l’Amiant a Catalunya per desplegar accions durant el període 2023-2032, amb 
la creació d’una Comissió per l’Erradicació de l’Amiant (CEAC). 

 
Malgrat aquest marc legislatiu, moltes AAVV i entitats de salut com la 
Plataforma en defensa de la sanitat pública del Baix Vallès han constatat la 
inacció de les administracions locals davant d’aquesta matèria que posa en 
perill tanta ciutadania, incloent població summament vulnerable, com per 
exemple els infants que han d’acudir a centres educatius i esportius públics amb 
amiant. 

 

En alguns municipis s’ha alertat de males praxis a l’hora d’elaborar els pocs 
censos que s’han fet, ja que per exemple inclouen diagnòstics signats amb 
geolocalitzacions fetes a base de drons que retraten vistes aèries, sense tenir 
en compte que l’amiant també està albergat en canonades i altres elements de 
construcció utilitzats a les entranyes dels edificis com ara en cobertes, parets 
fluvials i tot tipus de canalitzacions d’aigua i dipòsits, i com a aïllant en 
xemeneies, calderes, recipients tèrmics, plaques d’aïllament sonor, etc. 

 
Davant d’aquest panorama, algunes entitats veïnals, de salut i altres a qui 
preocupa aquesta situació, han dut a terme accions com ara: 

 

● La creació de comissions veïnals participatives de retirada de l’amiant 
obertes a tots els municipis de Catalunya perquè pressionin a les 
administracions locals i informin a la ciutadania d’“aquest verí present”. 

 

● Demanar que les administracions públiques promoguin formacions 
especialitzades dels equips tècnics que estaran vinculats en aquestes 
plans de desamiantatge. 

 

● Instar al Govern de la Generalitat que doti de recursos suficients al seu 



 

 

Pla d’Acció ja que consideren que les partides pressupostàries de la 
Generalitat són insuficients per a desplegar realment la retirada de 
l’amiant a Catalunya. 

 

● Proposar al Govern de la Generalitat que agilitzi les tramitacions dels 
permisos per detectar l’amiant. Actualment, es faciliten uns 2.000 plans 
de treball per any, per tant. Si calculem que un 30% correspon a uns 
300.000 edificis, els números apunten que a aquest ritme acabarem 
d’inspeccionar-ne la totalitat a un ritme de 150 anys. 

 
 

Atès el Dictamen emès per la Comissió Informativa Permanent en sessió ordinària 
de data 19 d’octubre de 2023. 
 
Per unanimitat dels disset regidors i regidores presents que composen la 

Corporació, s’acordà: 

1. Estudiar la manera de fer públic el cens d’instal·lacions i emplaçaments 
amb amiant, juntament amb el calendari plurianual que en planifica la 
retirada a la nostra ciutat. 

 

2. Dotar dels recursos suficients el pressupost municipal de 2024, de 
manera que permeti executar el pla plurianual de retirada de l'amiant 
esmentat en el punt anterior. 

 

3. Fer arribar informació i conscienciar a la ciutadania palauenca de la 
importància d'aquest tema. 

 

4. Instar a la Generalitat de Catalunya a que continuï subvencionant i 
promovent ajudes públiques per a l’eliminació de l'amiant, així com 
ampliar-les quan sigui possible. 

 

5. Traslladar aquests acords a la CONFAVC, als grups parlamentaris del 
Parlament de Catalunya, a la Marea Blanca de Catalunya i a la 
Plataforma en defensa de la sanitat pública del Baix Vallès. 

 
 

 

I perquè consti, expedeixo aquest certificat amb el vistiplau de l'alcalde, a Palau-
solità i Plegamans. 
 
 
Vist i plau, 
L'alcalde La secretària acctal. 
Oriol Lozano Rocabruna Maria Elena Huguet Casanovas 
 


